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Филогенез и систематика Tortricidae (Lepidoptera)

A b str a c t . The proposed system of the family level groups of Tortricidae is based chiefly 
on the structure of male genitalia and their musculature. The phylogeny of several groups can 
bo explained by a study of the function of male genitalia. Examination of the remaining 
characters utilised to date showed their limited importance. Several taxa are synonymised or 
their status is lowered as no constant differences were found among them or the distinguishing 
characters proved insufficient. In the historical review only the most important data are included 
because they are to be found in the synonymies of the subfamilies, tribes and subtribes.

HISTORICAL REVIEW

Gu e n e e  (.1845) was one of the first to study the family group system and he 
divided Tortricids into ten tribes. Then several systems were proposed. by 
S t a i n t o n  (1854, 1859), M e y r ic k  (1882, 1895 and further works), W a ls in g h a m  
(1897), K e n n e l  (1908), P i e r c e  and M e t c a l f e  (1922), H e i n r i c h  (1923), D i a ­
k o n o f f  (1939 and further works), O b r a z t s o v  (1949, 1954), Common (1958, 
1963,1965), P o w e l l  (1964) and many other authors. All names j)roposed by 
them  are listed under the characteristics of the taxa on p. 87.

Comparatively few publications are devoted to the phylogeny of the Tortri­
cids. M e y r i c k  (1895) considered tha t the Oletbreutinae were derived from the 
Tortricinae, but subsequently ( M e y r ic k ,  1913) changed his opinion and consi­
dered th a t the Tortricinae are a development of the Olethreutinae and are derived
1 — A cta  Z oolog ica  C racov ien sia , t. X X I, nr 5
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STRESZCZENIE

Praca zawiera propozycję nowego układu systematycznego taksonów 
szczebla rodzinowego zwójkówek i próbę wyjaśnienia ich filogenezy w oparciu
o budowę, funkcję i tendencje rozwojowe narządów kopulacyjnych skorelowane 
z innymi cechami. W przeglądzie historycznym omówiono najważniejsze dotych­
czasowe systemy Tortricidae. Przegląd wykorzystywanych cech bionomicznych
i morfologicznych zawiera ich charakterystyki i omówienie przydatności. 
Nowy system i filogeneza zostały szczegółowo przedstawione i uzasadnione. I3o 
Tortricoidea zaliczona została tylko jedna rodzina, a mianowicie Tortricidae, do 
której włączono Cochylidae i Chlidanotidae, uznawane ostatnio za osobne rodziny, 
a status licznych grup traktowanych jako podrodziny lub plemiona (np. Ceracinae 
i Polyorthini) został obniżony. W nowym układzie Tortricidae dzielą się na dwie 
podrodziny, a te  z kolei na plemiona i podplemiona (porównaj rys. 1). W prze­
glądzie systematycznym scharakteryzowano wszystkie taksony szczebla ro- 
dzinowego zwójkówek podając ich synonimikę. Liczne nazwy zostały zsynonimi- 
zowane. Celem stabilizacji zaproponowano utrzymanie nazw Archipini i Olethre- 
utini, chociaż okazały się one starszymi synonimami. Ponadto konieczne okazało 
się wprowadzenie nazwy Grapholitina na miejsce preokupowanej nazwy Laspey- 
resiini i przywrócenie zatwierdzonej przez Komisje Nomenklatoryczną nazwy 
Enarmoniina zamiast używanej ostatnio Ancylidini.

РЕЗЮМЕ

Работа содержит предложение новой систематики таксонов семейства листо­
вёрток и попытку выяснения их филогенезиса на основании строения и направле­
ния развития копулирующих органов коррелированных с другими признаками. 
В историческом просмотре изложено важнейшие классификации листовёрток. 
Просмотр используемых биономических и морфологических признаков содержит 
их характеристики и изложение пригодности. Новую систему и филогенез под­
робно представлено и обосновано. К Tortricoidea отнесено лишь одно семейство, 
а именно листовёртки, к которому отнесено, признаваемые за последнее время как 
отдельные семейства, Cochylidae и Chlidanotidae, а статус многочисленных групп 
трактуемых, как подсемейства и трибы (нпр. Сегасіпае и Polyorthini) — понижен. 
В новой систематике Tortricidae делятся на два подсемейства, которые в свою 
очередь делятся на трибы и подтрибы (ср. рис. 1). В систематическом просмотре 
дано характеристику всех таксонов семейства листовёрток и их синонимы. С целыо 
стабилизации предложено удержать названия Archipini и Olethreutini, хотя они 
оказались старшими синонимами. Кроме того, оказалось необходимым введение 
названия Grapholitina вместо ранее употребляемого названия Laspeyresiini и воз­
вращение утверждённого Номенклатурной комиссией названия Enarmoniina вместо 
употребляемого в последнее время названия Ancylidini.






